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Bódi Emese vagyok és Vezetés és szervezés mesterszakos hallgatóként a mesterképzés 

harmadik félévét töltöttem Rotterdamban, a Rotterdam School of Managementen (RSM). A 

következő beszámolóban igyekszek röviden összegezni minden fontos információt.  

Pályázás 

A pályázás során nekem elsődleges szempont az volt, hogy olyan egyetemet találjak, ahol 

számomra szakmailag releváns tárgyakat tudok majd felvenni. Emberierőforrás- és 

szervezetfejlesztés szakirányos hallgatóként ez azt jelentette, hogy olyan egyetemeket 

kerestem, ahol van külön HR-es mesterszak vagy lehetőleg sok HR-es tantárgy. Az első helyen 

nálam Nottingham szerepelt a listán, mivel a legjobb barátnőm ott tanult korábban egy évig 

és ő ajánlotta, illetve a tárgykínálatukban szerepelt HR-es kurzuscsomag. Végül azonban a 

második helyen megjelölt RSM-re sikerült bejutnom, ami úgy vélem, a legszerencsésebb 

fordulat volt, ami történhetett velem, mind az itt kötött barátságok, mind a szakmai 

fejlődésem szempontjából. Szerencsére sikerült elnyernem a Campus Mundi magasabb 

összegű ösztöndíját is, ami nagy segítséget jelentett anyagi szempontból, ugyanis 

Hollandiában elég magasak a megélhetési költségek, annak ellenére, hogy a közepes 

kategóriába sorolják támogatási szempontból (a költségekre a későbbiekben bővebben 

kitérek majd). 

Az egyetemről, tanulmányokról 

Az RSM azért is lehet jó választás egy Erasmusos félévre, 

mert egy kifejezetten nívós business school. 2019-ben a 12 

helyen szerepelt a legjobb európai üzleti iskolák listáján a 

Financial Times értékelése szerint.  

Az RSM-en egy mesterképzéses őszi szemeszter 

szeptember elejétől körülbelül december 20-ig tart és 2 

Block-ból áll. A kinti mesterképzések rendszerint egy 

évesek és az őszi félév során kell a hallgatóknak az úgy 

nevezett „core”, kötelező kurzusokat teljesíteni, ez 

szemeszterenként általában 4 tantárgyat jelent. A tárgyak 

általában 4-6 kreditesek és egy félévben összesen 

minimum 20 kreditet kell teljesíteni. 24 kreditnél többet 

azonban nem javasolnak felvenni a viszonylag nagy 

munkamennyiség miatt. Ezt figyelembe véve nekem is eltekintettek itthon a 30 kredit 

felvételétől, így 6 tantárgy helyett elegendő volt 5-öt felvennem, összesen 26,5 kredit 

értékben, ami jelentősen csökkentette a terhelést. Nem vagyok benne biztos, hogy sikerült 

volna jól teljesítenem a félévben 6 tantárggyal, mert még így is, az átlagoshoz képesti plusz 1 

tárgy az első blokkban érezhetően sok plusz energiát és időt követelt. Emellett pedig figyelni 

kell arra is, hogy 6 tárgy esetében szinte biztos, hogy lesznek átfedések, ami nem túl 



szerencsés, ugyanis viszonylag kevés a kontakt óraszám és mesteren sokszor kötelező az 

óralátogatás. Emellett a vizsgáknak és pótvizsgáknak fix időpontjai vannak, vizsgaütközés 

esetén pedig nem nagyon tudnak segíteni. Mivel az RSM-en van kifejezett HRM mesterképzés, 

én mind a 4 kötelező kurzust felvettem, illetve egy Theories on Change nevű 5. tantárgyat is, 

mivel azt, illetve egy HR-es kurzust sikerült itthon beszámíthatónak minősíttetni.   

Tanulmányi szempontból érdemes arra számítani, 

hogy nem fog az ember unatkozni, ugyanis hétről 

hétre kell szakirodalmakat olvasni, pontozzák az 

órai aktivitást, illetve minden tárgyból volt 

valamilyen csoportmunka is. Általában ez egy 

nagyobb lélegzetvételű beadandó megírását 

jelentette, de volt olyan tantárgy is, aminek a 

keretében a Samsung Benelux számára kellett egy 

javaslat csomagot összeállítani különböző általuk 

felvetett HR-es problémákra majd prezentálni azt a 

Samsung irodaépületében (a nyertes csoport tagjait 

egy-egy tablettel is megjutalmazta a cég). 

Csoportmunkák terén nekem alapvetően pozitív 

tapasztalataim voltak, többször kerültem egy 

csoportba holland diákokkal, akik mind nagyon 

kedvesek és szorgalmasok voltak. Soha nem kellett 

azon izgulnom, hogy a csoport egyik tagja nem csinálja meg a saját részét megfelelő 

minőségben, ami megnyugtató volt, hiszen mint általában, itt is ugyanazt a pontot kapta a 

csoport minden tagja. A végső jegy 60%-áért azonban minden kurzus esetében önállóan felelt 

mindenki, legtöbb esetben ez 10%-ban az órai aktivitást, 50%-ban pedig a vizsgát jelentette. 

Vizsgázni nekem mindkét blokk végén kellett és minden tárgyamból volt írásbeli számonkérés. 

A vizsgáztatásra egy külön szint van fenntartva az egyik épületben, ami egy hatalmas hangárra 

hasonlít tele egyszemélyes padokkal. A terem blokkokra van osztva, így több vizsga zajlik 

általában egyszerre, rendszerint 3 óra van egy vizsgára. Nekem a félév során volt számítógépes 

és hagyományos vizsgám is, illetve feleltválasztós és kifejtős kérdésekkel is találkoztam, a 

szóbeli vizsga nem jellemző. Az osztályozás 1-10-ig terjedő skálán történik, átmenni 5,5-től 

lehet, 8,5-nél magasabb végső jegyet szerezni pedig hatalmas kihívás, kevés embernek sikerül 

csupán.  

Azért persze nem kell megijedni, hiába hangzik ez nagyon soknak, alapvetően teljesíthetők a 

kihívások, ha az ember rendszeresen készül az órákra és nem hagyja a beadandókat az utolsó 

pillanatra. Cserébe a tanárok felkészültek, magas az oktatás minősége és nagy figyelmet 

fordítanak a folyamatos visszajelzésre. Több tárgyam keretében is kértek be a tanárok 

vázlatokat a csoportos beadandóhoz még aránylag korán, hogy aztán személyesen adjanak 

nekünk iránymutatást, tanácsokat. A beadandókat általában jóindulatúan pontozták és ha az 

ember felkészül, akkor a vizsgákon is lehet 7-8-as eredményeket szerezni.  



 

A tanulás mellett pedig jut idő bőven szocializálódni is. Az egyik 

ilyen első alkalom még a félév kezdete előtt az úgy nevezett 

Introduction Day, ahol egy prezentáció keretében elmondták 

nekünk a fontosabb operatív dolgokat, majd 5-6 fős 

csoportokban a holland hallgatókból lett Exchange 

Ambassadorok körbe vezettek minket a Campuson, ahol a 

temérdek tanulószobán kívül, felfedezhettük a Food Plazat, a 

sportközpontot és az egyetemi „koli” aljában található sörözőt 

is. Ezek után pedig busszal elvittek minket egy közeli 

tengerpartra, ahol open bar és BBQ várt minket, illetve 

különböző játékokon vehettünk részt. A félév első hetében 

került sor a cserediákoknak tartott üdvözlő ceremóniára is, ahol 

a dékán beszédét egy Hollandiában élő amerikai humorista fellépése követte. A délután pedig 

az úgy nevezett HeartBeat Festivallal folytatódott, ami egy 

hatalmas buli a campuson koncertekkel és food truckokkal. Én 

ennek a két eseménynek köszönhetem, hogy megismertem azokat 

az embereket, akikkel a félév során közeli barátságba kerültem és 

utazgattam az országban, így én mindenképpen ajánlom, hogy aki 

az RSM-re megy cserefélévre, ne hagyja ki ezeket, annak ellenére 

sem, hogy az Introduction Day pénzbe kerül (~50 euró, a 

HeartBeat Festivalra ingyenes a belépés).  

Ezen kívül az ESN szervezett még egy Boat Party-t is 

szeptemberben, továbbá bor- és sörkostólót is, illetve minden 

kedden tartottak bulit a belvárosban, így közösségi életből sem 

volt hiány az RSM-en.  

Lakhatás, költségek 

Rotterdamban Erasmus-os cserediákként a legnagyobb kihívás szerintem szállást találni. Az 

egyetemnek nincsen saját kollégiuma, de az SSH-en keresztül biztosítanak limitált mennyiségű 

szobát a külföldi hallgatóknak. Ide, ha jól emlékszem áprilisban kellett regisztrálni, én a 

regisztrációs lehetőség megnyitását követő 15 percen belül regisztráltam, de sajnos így sem 

voltam elég gyors. A szoba árak itt 450-550 euró között mozognak. Júniusban én már eléggé 

izgultam, hogy nem fogok megfelelő szállást találni, gyorsan fogytak a szobák a különböző 

oldalokon és Facebook csoportokban, így én végül az egyik legdrágább, de biztosabb lehetőség 

mellett döntöttem és a The Student Hotel Rotterdamban foglaltam magamnak szállást. Ez 

eredetileg egy magánkollégiumnak indult, de manapság már rendes hotelként is üzemel. 

Előnye, hogy közel van az egyetemhez és a belvároshoz is (mindkét irányba kb 10 perc az út 

biciklivel), illetve hogy a hotel biciklijeit mint ott lakó diák ingyen használhattam, tehát nem 

kellett a bicikli bérléssel külön foglalkoznom. Hátránya, hogy a közös biciklikre nem mindenki 



fordít figyelmet, így többször előfordult, hogy nem találtam időben megfelelő állapotban lévő 

biciklit, illetve az applikáció, amivel a „bérlés” történik gyakran nem működött megfelelően. A 

legeslegnagyobb hátránya azonban a borzasztó magas bérleti díj (szobatípustól függően 900-

1100 euró havonta). Én egy olyan szobában voltam, aminek nem volt saját konyhája, így a 

kollégiumi életérzést is megtapasztalhattam, mikor összefutottam a „lakótársakkal” a közös 

konyhában (saját fürdője minden szobának van). Ennek köszönhetően azonban alapvetően jó 

élményekkel gazdagodtam és a közösségi terek, mint tanulószoba és a mozi jó helyszínt 

biztosítottak a barátokkal való találkozásra. Ettől függetlenül én inkább javaslom a 

hagyományos albérletet, mivel azon jó pár száz eurót lehet spórolni. Július-augusztus 

környékén viszonylag sok hirdetés került fel a különböző Facebook csoportokba, mivel sok 

holland diák megy külföldre tanulni, így mindenképp érdemes ezekhez a csoportokhoz 

csatlakozni.  

Havi költségek szempontjából 500 euró könnyen elmegy, ha az ember néha beül a barátaival 

sörözni, ugyanis a legtöbb helyen 4-5 eurót elkérnek egy-egy pohárért. Bevásárlásra az Albert 

Heijn kiváló, sok minden megtalálható és ha az ember kiváltja a hűségkártyát akkor az 

akciókkal spórolni is lehet. Az Aldi és a Lidl olcsóbbak, de a legjobban talán a keddenként és 

szombatonként megnyitott piacon éri meg bevásárolni. Arra érdemes figyelni Hollandiában, 

hogy sok helyen nem fogadják el a MasterCardot, én itthon nyitottam egy devizaszámlát 

Maestro kártyával, azzal elég jól elboldogultam, de érdemes lehet holland számlát nyitni 

odakint, mivel például az egyik legnépszerűbb biciklikölcsönző a Swapfiets csak holland 

bankszámlát fogad el, illetve az online vásárlás is egyszerűbb úgy.  

Utazás 

Hollandiában az utazás külföldi hallgatóként 

sajnos drága mulatság. Érdemes kiváltani az 

úgy nevezett OV chipkaartot, amire automaták 

segítségével tudunk különböző összeget 

feltölteni és azt „eltömegközlekedni”. A 

vonatokat is használhatjuk OV kártyával, 

illetve minden egyéb tömegközlekedési 

eszközt, buszt, villamost, metrót. Az ESN-en 

keresztül 10 euró depozitért lehet OV 

kártyához jutni, amit a kártya 

visszajuttatásakor vissza is kapunk, de automatákban 7,5 euróért meg is vehetjük magunknak. 

A közlekedés azonban nem olcsó, néhány villamos megállóért már 1-2 euró közötti összeg 

kerül levonásra az OV kártyáról. A vonatút Eindhovenbe például 20 euró egy irányba és még 2 

euró a busz a reptérig. Amszterdam oda-vissza 32 euróból van meg és így tovább. 

Városnézésre így érdemes csoportosan menni, mivel 4 főtől kezdve fix díjért lehet csoportos 

jegyet venni, amin minél többen osztoznak annál olcsóbb fejenként és legtöbbször már 4 

emberrel is megéri. A másik opció az olcsóbb utazásra a napi retúrjegy, mi például így 

jutottunk el Maastrichtba és vissza 19 euróból.  



Ennek ellenére szerencsére viszonylag sok helyet sikerült nekem is 

meglátogatni a félév során és ha barátokkal utazik az ember nem 

csak olcsóbb, de persze szórakoztatóbb is a városnézés. 

Amszterdamon kívül érdemes elmenni Hágába és Delftbe is, ezek 

aránylag közel is vannak Rotterdamhoz. Utrecht is gyönyörű, 

továbbá 2,5 óra alatt el lehet jutni Maastrichtba is, illetve Leuvenbe, 

Belgiumba. (A vállalkozó szelleműek elvonatozhatnak akár Párizsig 

vagy Londonig is 3-4 óra alatt, persze ezek már jóval költségesebb 

kiruccanást jelentenek.)  

Kötelező „kirándulásként” pedig a rotterdami Free walking tour-t javaslom a félév elején, 

ugyanis helyi, jófej idegenvezetők révén 2 óra alatt meg lehet ismerni az új otthonunkat és 

rengeteg érdekes, vicces tényt lehet így megtudni a városról, ami nagyon hasznosnak tud 

bizonyulni, mikor a barátok/családtagok jönnek látogatóba. 

 

A félév utolsó és legemlékezetesebb kirándulása számomra pedig 

Bergen op Zoom volt, ide ugyanis egy holland barátom révén 

jutottunk el, a szülővárosában megrendezett Rotary Santa Runra, 

ahol különböző állomásokon keresztülhaladva megismerhettük a 

várost és megtapasztalhattuk az igazi holland vendégszeretetet. 

Határozottan támogatom az egyetem dékánjának javaslatát, 

miszerint igyekezzen mindenki szerezni legalább egy holland 

barátot, ugyanis így lehet igazán megismerni a kultúrát és az 

országot.  

 

 

 

 

 



Zárásképp 

Összességében én csak ajánlani tudom az Erasmus programot, Hollandiát és az RSM-et. Noha 

sokat kell tanulni, megéri. Én valóban úgy érzem, hogy egyetlen félév alatt egy fél 

mesterképzésnyi tudásra sikerült szert tennem és igazán minőségi oktatásban volt részem, 

amire a későbbiekben is támaszkodhatok majd. De ami ennél is fontosabb, hogy kizárólag 

pozitív élményekkel gazdagodtam, Hollandia valóban egy roppant befogadó ország, ami 

megteremtette az alapját egy remek külföldi félévnek amellett, hogy sikerült életre szóló 

barátságokat kötnöm a 4 hónap alatt.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

U.i.: Nyugodtan forduljatok hozzám kérdésekkel, keresettek meg Facebookon, vagy írjatok egy 

emailt: bodi.mesi.23@gmail.com, szívesen segítek 😊  
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